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Bezoek ook eens onze website: www.windvogel.nl
Like ons op Facebook.com/dewindvogel
Volg ons op Twitter: Twitter.com/de_windvogel
Join us op Instagram: @de_windvogel
Connect op: nl.linkedin.com/company/de-windvogel

Het zijn spannende tijden voor de Windvogel. 
Wij leggen de laatste hand met partner VEC 
aan onze molens in Vlaardingen, wij hinkelen  
van mijlpaal tot mijlpaal in de ontwikkelingen  
van de windparken bij Rijnenburg en Amster-
dam en wij hoorden deze week dat wij de 
AmstelbatterEi mogen gaan plaatsen onder 
onze Amstelvogel.

Veel plannen waarvoor wij in het komende 
jaar moeten uitbreiden qua aantal leden. 
Een familie van 3500 leden is zeker indruk-
wekkend voor een burgercoöperatie, maar 
simpelweg niet groot genoeg als je grote 
plannen moet zien te financieren. 

Met steeds meer mensen die doordrongen 
zijn van de noodzaak van de energietransitie  
en urgentie van de klimaatcrisis moet het 
haalbaar zijn om ons aantal leden te ver-
dubbelen. Zeker als zij bereid zijn om hier 
zelf wat spaargeld in te stoppen, helpt dat 
de coöperatieve ontwikkeling van zon en 
wind enorm.

De komende maanden zullen wij dus, naast 
het ontwikkelwerk, druk bezig zijn met  
actiever communiceren. Wat doet een lande- 
lijke energiecoöperatie als alle gemeentes 
streven naar lokaal eigendom? Hoe helpt 
De Windvogel lokale coöperaties en onder 
welke voorwaarden gebeurt het? Wat is de 
meerwaarde van een lidmaatschap? Waar 
zijn er nog kansen voor de ontwikkeling  
van zon en wind nu de landelijke normen  
worden aangescherpt?  
Dit zijn de vragen die wij gaan proberen te 
beantwoorden via onze website en social 
media. 

Ik heb hierbij jullie hulp nodig. Als elk lid 
een ander lid aanbrengt zijn wij al bij ons 
doel en houden wij tijd over voor de rest 
van het werk! De feestdagen breken weer 

bijna aan: een moment waar veel van ons 
weer samenkomen met vrienden en familie. 
Help jij ons het verhaal van De Windvogel 
te vertellen? Op onze website vind je meer 
informatie over wie wij zijn en wat wij doen. 
Kijk maar bij ‘Wat doet de Windvogel? onder 
de menu-optie ‘De coöperatie’. Wil je meer 
weten? Wij beantwoorden alle vragen die bij 
ons binnenkomen, dus wil je vlak voor het 
kerstdiner nog je pitch aanscherpen? Stuur 
ons een berichtje!

 Laetitia Ouillet
Voorzitter De Windvogel
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Windvangers  
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Windvogellid Marion 
Kiewik vertelt waarom  
zij meewiekert met  
De Windvogel
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Hoewel het aandeel zon en wind in coöpe-
ratief eigendom nog niet optelt tot enorme 
hoeveelheden aan megawatt hernieuwbare 
energie, leveren coöperaties als De Wind- 
vogel en lokale initiatieven een belangrijke  
bijdrage aan de energietransitie.  
Uit onderzoek blijkt dat mensen die mede- 
zeggenschap hebben over hun energie-
voorziening, ook openstaan voor andere 
duurzame gedragingen. Bovendien neem je 
veel weerstand weg wanneer omwonenden 
participeren in de voordelen van het wind- 
of zonnepark in de buurt. 

De langgekoesterde wens van veel Wind- 
vogelleden om daarnaast mee te doen met 
de ontwikkeling van windparken op zee, 
begrijp ik. De Noordzee is onze grootste 
natuurlijke hulpbron voor duurzame energie. 
En de opwekdoelstellingen die we met dit 
water hebben, zijn hoog: 21 gigawatt in 
2030 en 70 gigawatt in 2050. Voor 2024 
verwachten we 4,5 gigawatt duurzame 
stroom op zee op te wekken. Kortom: we 
hebben nog een lange weg te gaan.

Een pril begin dat ook kansen biedt, want 
het momentum om te bepalen welke kant 
onze energievoorziening opgaat is nu.  
Geven wij alle macht aan de private energie- 
sector of blijven wij zelf in control? Voor de 
grote hoeveelheden groene waterstof die 
onze industrie nodig heeft, zijn wij afhanke-
lijk van internationale spelers met bijbeho-
rende geopolitieke consequenties. Is het 
dan niet juist verstandig om het met wind 
op zee anders aan te pakken? 

Ik denk dat De Windvogel daar zeker een 
rol in kan spelen als de coöperatie zich 
opnieuw uitvindt. Het lokale voordeel van 
bijvoorbeeld een omgevingsfonds, gaat niet 
op voor investeringen op zee. Welke inwoners 
zouden wel of niet moeten profiteren van dit 
fonds? Maar er zijn genoeg andere redenen  
te bedenken waarom een coöperatief aan-
deel in windparken op zee wel een goed 
idee is. Aan jullie om deze helder en duide-
lijk voor het voetlicht te brengen.

Binnen de wetenschappelijke klimaatraad 
die de overheid gevraagd en ongevraagd 
adviseert over klimaatbeleid, is - net als 
in de samenleving - het ondersteunen van 
collectieve initiatieven belangrijk. Wat mij 
betreft vormt de discussie over publiek ver-
sus privaat eigendom een onderdeel in de 
adviezen die wij geven. Na de hoge schom-
melingen in energieprijzen is de tijd hier rijp 
voor. De snelheid waarmee Nederland met  
succes de omslag naar een duurzame energie- 
voorziening kan maken, hangt af van een 
diversiteit aan acties. Coöperatief eigendom 
hoort daar zeker bij.

 Sanne Akerboom

Universitair docent Regulering & Governance 
van de Energietransitie aan de Universiteit 
Utrecht en lid van de Wetenschappelijke 
Klimaatraad

Afscheid van molen ‘De Windvogel’

Broos de Groot was molenaar 
van onze eerste molen ‘De 
Windvogel’ die tot 2018 heeft 
gewerkt. Nu is hij betrokken bij 
een verantwoorde afbouw van 
deze Lagerwey 18/80. Broos 
maakte een filmpje van de sloop 
van de fundering. Afscheid van 
een ‘grande dame’ die van 1994 
tot 2018 rond de anderhalf  
miljoen duurzame kilowatturen 
bij elkaar heeft gedraaid. 
windvogel.nl/afscheid-oude- 
windvogel-bodegraven. 

Veel bezoek op Open 
Energiedag Oeverbos

Ons windproject in het Oever-
bos bij Vlaardingen deed mee 
met de landelijke Open Energie- 
dag in september. Ruim 120 
mensen kwamen een kijkje 
nemen bij de bouw van de twee 
windturbines. Inmiddels is de 
bouw van de molens afgerond 
en leveren deze volop stroom. 
windvogel.nl/open-energie-
dag-oeverbos/

Windvogel present 
op Groene markt 
Duivendrecht

Als afsluiter van de Klimaat-
week organiseerde Gemeente 
Ouder-Amstel op 4 november 
een Groene markt op het dorps-
plein in Duivendrecht. Ook 
De Windvogel had een stand. 
Bestuurslid Michiel Bron kijkt 
terug op een leuke dag: “We 
hadden regelmatig bezoekers 
en leuke gesprekken! Het geeft 
altijd energie om onder de  
mensen te zijn.”  
windvogel.nl/markt- 
duivendrecht/

Oprichting AmstelbatterEi BV

Michiel Roelofs en Michiel Wildschut (Emmett Green) en Kjell 
Schippers en Michiel Bron (De Windvogel) tekenden 11 oktober de 
overeenkomst voor de oprichting van de AmstelbatterEi BV. Met een 
stevige handdruk werd de samenwerking bij de notaris bekrachtigd. 
De Windvogel en Emmett Green hebben elk een aandeel van vijftig 
procent in de besloten vennootschap.  
windvogel.nl/amstelbatterei-bv/

Bezoekers nemen kijkje in De Amstelvogel

  Traditiegetrouw was onze 
Amstelvogel ook dit jaar open 
op Open Monumentendag. Veel 
fietsers, wandelaars en andere 
bezoekers kwamen een kijkje 
nemen in de molen.  
windvogel.nl/open-monumen-
tendag-amstelvogel/
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 Inge Verhoef | de Windvogel

“ De AmstelbatterEi is een mooie 
kans om onze kennis van  
energieopslag te vergroten”

“W ij hadden net onze eerste batterij ont- 
wikkeld en de eerste versie van onze 
energiemanagementsoftware werkend”,  

blikt Michiel Roelofs terug. De oprichter van Emmett 
Green haalt herinneringen op aan de paneldiscus-
sie tijdens de open dag van de Windvogel in sep-
tember 2021. “Samen met Thijs ten Brinck van 
Wattisduurzaam.nl en mensen van Giga Storage 
gingen we in gesprek met Windvogelleden die met 
kennis van zaken soms best kritische vragen stel-
den. Ik voelde meteen een klik met De Windvogel 
als jonge organisatie met energieke mensen. Het 
was voor ons een leuke en leerzame dag.”

Emmett Green
In de tussentijd is Emmett Green gegroeid naar  
een onderneming met een team van dertig mensen 

dat al meerdere buurt- en megabatterijen heeft 
gerealiseerd. “Maar we doen meer”, benadrukt 
Roelofs. “Al onze inspanningen zijn gericht op een 
succesvolle energietransitie in de volle breedte. 
De fysieke batterijen zijn daar een onderdeel van. 
Als adviseur of mede-investeerder houden we ons 
ook bezig met financiering, projectmanagement 
en exploitatie. Daarnaast kunnen we batterijsimu-
laties uitvoeren met ons energiemanagement- 
systeem. Dit doen we ook voor De Windvogel.”

Tegenwoordig is Emmett Green met een aantal 
energiecoöperaties in gesprek over energieopslag. 
De Windvogel is wel de eerste coöperatie waar-
voor het bedrijf een batterij van twee megawatt 
plaatst, is zijn vervolg. “Met lokale partijen zijn we 
meestal in gesprek over batterijen van een halve 

megawatt. Dat is een andere orde van grootte dan 
het ‘Ei’ dat naast de Amstelvogel komt. Aan de 
andere kant: voor sommige projecten leveren we 
opslagcapaciteit van 200 megawatt of meer.” 

Expertise
Voor De Windvogel is de komst van de batterij 
een mooie kans om meer expertise op te doen 
met energieopslag, zegt Windvogelprojectleider 
Inge Verhoef. “Wij hebben al veel ervaring met 
windontwikkeling en zonne-energie, maar voor 
een succesvolle, duurzame energieomslag moeten 
we ons ook verdiepen in de mogelijkheden om 
energie op te slaan. De Windvogel kan en wil in 
deze ontwikkeling niet aan de zijlijn blijven staan.” 
Hoewel een aantal leden in de paneldiscussie 
van ruim twee jaar geleden kritisch was, stelt 
ook Michiel Bron, bestuurslid van De Windvogel, 
dat energieopslag goed in de projectportefeuille 
van de landelijke coöperatie past. “Ook nu gaan 
we een langdurige verbinding aan en bieden we 
een duurzaam project voor onze leden om in te 
investeren.” 

Materiaalpaspoort
Het ‘Ei’ naast de Amstelvogel wordt een lithium- 
ijzerfosfaatbatterij (LFP). Mathijs Tas, namens 
Emmett Green betrokken als projectleider, legt uit  
dat dit type mechanisch sterker, veiliger en stabieler  
is dan de lithium-ionaccu die bijvoorbeeld in 
elektrische auto’s zit. De kritiek dat de batterij niet 
duurzaam is, nuanceert hij. “De batterij zit in een 
container, veroorzaakt geen geluidsoverlast en  
is emissievrij. Er zitten zware metalen in de accu- 

Bestuurders van Emmett Green en De Windvogel hebben in oktober 2023 
het contract voor de oprichting van de AmstelbatterEi BV getekend. Ook 
de vergunning van de gemeente Ouder-Amstel voor het plaatsen van de 
batterij is zo goed als zeker. Niets lijkt de komst van de energieopslag 
met een vermogen van vier megawattuur naast de Amstelvogel nog in 
de weg te staan. Eind 2024 is het ‘Ei’ waarschijnlijk gelegd. 
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Van links naar rechts: Inge Verhoef, Michiel Bron, Michiel Roelofs en op de rug Michiel Tas. 
Michiel Roelofs
“ Ik voelde meteen een klik met  
De Windvogel als jonge organisatie  
met energieke mensen”

Inge Verhoef
“ Voor een succesvolle, duurzame energie- 
omslag moeten we ons ook verdiepen 
in de mogelijkheden om energie op te 
slaan”
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batterij dit opslaan. Bij een tekort levert de batterij 
de stroom weer terug aan het elektriciteitsnet.”

AmstelbatterEi BV
Het idee voor batterijopslag - voor het eerst opge- 
worpen in de paneldiscussie vlakbij de Amstel- 
vogel van ruim twee jaar geleden - is 11 oktober  
geconcretiseerd met de oprichting van de Amstel-
batterEi BV. Michiel Roelofs en Michiel Wildschut 
van Emmett Green en Kjell Schippers en Michiel 
Bron namens De Windvogel tekenden bij een  
notaris in Veenendaal de overeenkomst. De Wind-
vogel en Emmett Green hebben elk een aandeel 
van vijftig procent in de besloten vennootschap. 
Michiel Bron: “Het is een gelijkwaardig partner- 
ship dat ook voor toekomstige projecten zijn waar- 
de zal bewijzen. Zonder energieopslag heeft de  
energietransitie weinig kans van slagen. We moeten  
hiermee aan de slag en het is mooi dat we met de 
AmstelbatterEi de eerste stap hebben gezet.” ■

cellen, maar in principe kun je deze voor 99% 
terugwinnen. Het klopt dat lithium - naast beperkt 
in de Scandinavische landen - ook in Chili, Australië  
en China wordt gedolven. Zeker dat laatste land 
heeft geen goed trackrecord als het gaat om mensen- 
rechten. Helaas is de wereld nog niet zover dat er 
een materiaalpaspoort bestaat. Maar moeten we 
daarop wachten?” Michiel Bron vindt van niet. “De 
onzekerheid over de herkomst van metalen geldt 
ook voor de productie van windturbines en zonne- 

panelen. Ik begrijp de afweging, maar wij willen 
nu bijdragen aan een schoner energiesysteem in 
Nederland.” 

Vergunning Ouder-Amstel
De vergunning om de batterij te plaatsen naast de 
Amstelvogel op ongeveer 50 m2 grond is aan-
gevraagd bij de gemeente Ouder-Amstel. Inge 
Verhoef verwacht geen problemen omdat het over 
een ‘kruimelbesluit’ gaat, zoals dat in gemeente-
jargon heet. “Hierover hoeft de gemeenteraad zich 
niet te buigen. Met een beetje geluk hebben de 
toestemming over twee weken binnen.”
Het weilandje waar het ‘Ei’ komt te staan hebben 
Mathijs Tas en Michiel Bron deze zomer geïnspec-
teerd. Hoe de batterij er daar precies uit gaat zien, 
is nog de vraag, zegt Tas. “Wanneer het investerings- 
besluit rond is en alle puntjes financieel op de i 
zijn gezet, gaan wij bij verschillende leveranciers  
offerte aanvragen. De ene batterij is anders 
vormgegeven dan de andere. Verder hebben we 
behalve de batterij ook een plek nodig voor de 
omvormer en het batterijmanagementsysteem. 
Ook dit is in de aanvraag meegenomen.”

Drie energiemarkten
Voor de werking van de batterij maakt het niet uit 
of deze wordt samengesteld uit blokken of als hele 
accu in een zeecontainer wordt geplaatst, stelt de 
projectleider van Emmett Green. In alle gevallen 
is het de bedoeling dat de energieopslag optimaal 
inspeelt op vraag en aanbod van drie energie-
markten: de FCR-markt, de onbalansmarkt en het 
GOPACS-platform. 

Tas: “De FCR-markt is bedoeld om het elektriciteits- 
net op 50 hertz te houden. Met deze spanning 
voorkomen we dat onze digitale klokken achter-
lopen of dat we onze elektrische apparatuur niet 
kunnen laden. Op de onbalansmarkt handelen 
energieleveranciers en andere grote spelers op 
het elektriciteitsnet met elkaar om een evenwicht 
te bewaren tussen de hoeveelheid elektriciteit die  
ze produceren en de hoeveelheid die ze verbruiken. 
Tot slot zal de AmstelbatterEi ook meedoen op de 
GOPACS. Dit is een platform waarmee de netbe-
heerders proberen lokale congestie op het elek-
triciteitsnet te verminderen. Nu is GOPACS nog 
klein, maar deze markt wordt steeds belangrijker.”

Netcongestie
Het ‘Ei’ naast de Amstelvogel zal het grootste deel 
van de tijd de stroom van het elektriciteitsnet 
halen en opslaan. Omdat de contracten van de 
windmolen en batterij los van elkaar staan, is het 
heel goed mogelijk om de aansluiting bij Liander  
administratief te splitsen (een zogenoemde 
MLOEA-aansluiting). Mathijs Tas verwacht dat  

15 tot 20% van de tijd de stroomafname van de  
batterij samenvalt met de elektriciteitsproductie 
van de Amstelvogel. “Deze tijdsspanne sluit heel 
goed aan op de vraag in de onbalansmarkt. Wij  
hebben opslag en levering met onze algoritmes  
zo gefinetuned dat molen en batterij optimaal  
samenwerken. Maar het gaat niet alleen om geld:  
lokaal draagt de AmstelbatterEi ook bij aan 
minder congestie op het net.” De grootte van de 
batterij is afgestemd op het maximale vermogen 
van twee megawatt van de Amstelvogel.  
“Administratief zijn batterij en windmolen ge-
scheiden, maar de twee maken wel gebruik van 
dezelfde aansluiting”, legt de projectleider van 
Emmett Green uit. “Daarom hebben we hier  
gekozen voor een opslagvermogen van vier mega- 
wattuur. Dat betekent dat de batterij in twee uur 
volledig opgeladen kan worden en leeg kan raken. 
Als er een overschot aan elektriciteit is, kan de 

Mathijs Tas
“ De batterij zit in een container,  
veroorzaakt geen geluidsoverlast  
en is emissievrij”

Michiel Bron
“ Zonder energieopslag heeft de energie- 
transitie weinig kans van slagen.  
Met de AmstelbatterEi hebben we de 
eerste stap gezet”

De AmstelbatterEi 
De AmstelbatterEi is een lithium-ijzerfosfaatbatterij 
van twee megawatt. De accu heeft een opslagver-
mogen van vier megawatt uur. Ter vergelijking: een 
gemiddelde thuisbatterij heeft een vermogen van 
vijf tot tien kilowattuur. De AmstelbatterEi zou in 
theorie dus ongeveer duizend thuisbatterijen kunnen 
vervangen.

UPDATE
Vlak voor het ter perse gaan van deze 
Windvaan kregen we het goede nieuws 
dat de gemeente Ouder-Amstel de 
vergunning voor de AmstelbatterEi 
heeft verleend.

▼   Emmett Green is gevestigd in het Vakwerkhuis in Delft. Dit ketelhuis uit 
1903 is gebouwd om de energie te leveren aan de TU.



10 11

WV WV

 Windvogellid Henry Lootens

“ Als we duurzaam  
huizen verbouwen, 
laten we dat dan  
wel veilig doen”

Hij geeft les aan studenten 
elektrotechniek op mbo+-
niveau, is initiatiefnemer 
van stichting Gelijkspanning 
en geeft advies over de 
elektrotechnische kant  
van de energietransitie.  
Druk genoeg als leven.  
Dat vindt Henry Lootens  
ook: voor overdag.  
‘s Avonds is dit Windvogel- 
lid als meubelmaker te 
vinden in zijn atelier. 
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“In 1880 hebben we de keuze gemaakt voor wisselstroom 

en daar zijn we nooit op teruggekomen. Waarom? Als 
jochie op de basisschool begreep ik er al niets van”, zegt 

Henry Lootens die zich in 2021 aansloot bij de Windvogel 
om vriendin én voorzitter van de landelijke burgercoöperatie 
Laetitia Ouillet een plezier te doen.
Samen met vijf anderen die zich dezelfde vraag stelden, 
richtte Henry de Stichting Gelijkspanning op die het 
gebruik van gelijkstroom in de energietransitie wil stimu-
leren. Dat deze manier van elektrificatie vaker dan gedacht 
mogelijk is, bewijzen de projecten die inmiddels zijn ge-
realiseerd. Zo werkt in Zoetermeer de straatverlichting op 
gelijkstroom. In Den Haag en Rotterdam heeft de stichting 
zich met succes ingezet voor het gebruik van gelijkspanning 
bij metrolijnen en laadpalen.

Dunnere kabels
Het grootste voordeel van gelijkspanning is dat meer met 
minder kan, legt de elektrotechnicus uit. “Omdat kabels 
dunner kunnen zijn, heb je minder materiaal nodig en 
gaan spullen langer mee. Het is een duurzamere manier 
van energiebeheer.” 
Hij nam zelf de proef op de som door de wasmachine van 
oma uit elkaar te halen. “Want hoe komt het nu dat witgoed 
vroeger veertig jaar mee ging en nu nog maar twaalf? Ik 
kwam erachter dat het antwoord ligt in de onderdelen die 
sneller slijten door de omvorming die nodig is bij wissel-
stroom.” 

De kansen voor gelijkstroom zijn dankzij de energietransitie 
groter dan ooit volgens Henry. “Het is toch bizar dat de 
stroom die we opwekken met een windmolen vervolgens 
gaan omvormen volgens 150 jaar oude principes? Juist om-
dat we energie steeds vaker decentraal opwekken, ligt het 
gebruik van gelijkspanning voor de hand.”

Solarboat
Ook de boot aangedreven door zonne-energie die Henry  
als lid van het Solarboatteam van de HAN hogeschool in  
2009 heeft helpen bouwen, voer zonder wisselstroom.  
“We hebben de Elfstedentocht met het schip gevaren”, 
haalt de oud-student herinneringen op. Na zijn studie  

elektrotechniek aan de hogeschool volgde hij nog een  
studie in hetzelfde vakgebied aan de TU in Eindhoven.  
Met de jaren groeide zijn interesse in de energietransitie. 
“Ik zag veel idealisme, maar merkte ook dat er kennis 
ontbrak van de technische kant. Als we besluiten om acht 
miljoen huizen duurzaam te verbouwen en geschikt te 
maken voor elektrische warmtepompen, laten we dat dan 
wel veilig doen. Ik kreeg het werk eigenlijk in de schoot 
geworpen.” 
Daarin heeft het lidmaatschap van De Windvogel zeker zijn 
blik verbreed, stelt hij. “In mijn ijver om technische oplos-
singen te verzinnen, wil ik al het andere wel eens vergeten. 
Dan komt het wijzende vingertje van Laetitia om de hoek 
wanneer zij zegt dat het ook juridisch moet kunnen. Ook 
breder in de coöperatie is veel kennis over wat wel en niet 
kan. Die discussies volg ik op de voet.”

Mbo-studenten
Zijn technische kennis draagt Henry nu ook over aan 
mbo’ers die hun opleiding elektrotechniek hebben afge-
rond. “In deze mbo+-opleiding geef ik les over de rol van 
gelijkspanning in de energietransitie, maar vertel ook heel 
praktisch hoe je bijvoorbeeld zonnepanelen veilig kunt 
aansluiten.” 
De vakprofessionals in zijn klas zijn overigens niet per se 
gedreven zijn door puur idealisme, waarschuwt het actieve 
Windvogellid. “Een klassieke denkfout die veel mensen 
maken. Het zijn jongens die techniek mooi vinden en op 
de juiste manier apparatuur willen installeren.” Lachend: 
“Nee, dus niet direct het slag mensen dat je op een zaterdag-
middag vastgeketend aan de A12 zal treffen. Maar dat hoeft 
ook niet. Als iedereen maar iets doet.” 
Tussen alle bedrijven door is Henry niet te beroerd om be-
kenden te helpen bij het aansluiten van duurzame stroom. 
Vorige week was hij nog bij een vriend op de boerderij om 
zonnepanelen te leggen. “Mijn kennis is vooral nodig voor 
het stuk tussen omvormer en meterkast, maar ik ben ook 
mee het dak opgegaan. Lekker dingen doen! Alleen met 
mijn hoofd werken maakt mij niet gelukkig.” 

Meubelmaker
Dat is ook de reden dat hij in de coronaperiode zaag, steiger-
hout en ander materiaal heeft gekocht en meubels is gaan 
maken. Als gauw raakte de oude schuur te klein en onlangs 
zijn Henry en zijn vriendin verhuisd naar een ruimere  
woning met atelier in Veenendaal. “Wat begon als het 
timmeren van een tafel voor eigen gebruik is uitgegroeid 
tot werk als meubelmaker. Maar dat geldt eigenlijk voor 
alles wat ik doe. Ik heb geen werk, maar hobby’s. Daardoor 
voelt ik weinig druk. Het is zoals ik op LinkedIn mijn leven 
samenvat: ‘energy nerd by day, woodworker by night’. En 
dat brengt veel plezier en voldoening.” ■

“ Het grootste voordeel van  
gelijkspanning is dat meer  
met minder kan”
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1.  Hoe lang ben je al lid? 
Sinds mei 2020.

2.  Waarom heb je gekozen voor  
De Windvogel? 
Talloze malen ben ik langs molen De  
Amstelvogel gekomen… die is niet te 
missen als je een rondje om de Ouder-
kerkerplas wandelt of holt. Een paar jaar 
terug wilde ik wat spaargeld investeren 
in een duurzaam initiatief. Precies weet 
ik het niet meer, maar ik denk dat een 
artikel in ons lokale weekblad mij ervan 
overtuigde dat het De Windvogel moest 
worden. Leuk toch, dat je de wieken van 
je ‘eigen’ windturbine bijna vanuit je huis 
kunt zien draaien.

3.  Wat is jouw mooiste Windvogel- 
moment? 
Mogen het ook twee momentjes zijn?  
Vorig jaar riep De Windvogel het ‘Ver-
duurzamingsfonds’ in het leven, met 
als sympathiek doel de leden te onder-
steunen bij het verduurzamen van hun 
woning. Toen ik de positieve beslissing 
op mijn budgetaanvraag binnenkreeg, 
was dat beslist een hoera-moment!  
En zo hielp De Windvogel mij om twee 
slechtgeïsoleerde dakkoepels te ver- 
vangen. Tijdens Open Monumentendag 
heb ik De Amstelvogel van binnen mogen 
aanschouwen. Niet dat die binnenkant 
zo heel opzienbarend is, maar hoe vaak 
in je leven zie je nou een windmolen 
vanbinnen?

4.  Hoeveel hernieuwbare energie wek je 
zelf (mee) op en hoeveel verbruik je? 
Op mijn dak liggen 23 zonnepanelen 
en sinds afgelopen januari heb ik een 

hybride-warmtepomp. Mijn gasverbruik 
is sindsdien aanzienlijk omlaaggegaan. 
Naast De Windvogel ben ik lid van de 
coöperatie Ouder-Amstel Energie.

5.  Welke duurzame keuzes maak je  
zelf in het dagelijks leven? 
Niets hemelschokkends. Ik behoor tot de 
generatie die werd opgevoed met: ‘licht 
uit als je de kamer verlaat’ en ‘we stoken 
niet voor de buitenlucht’. Het gaat vooral 
om kleine dingetjes, zoals de verwarming 
een graadje lager zetten en niet al te lang 
douchen. Die simpele bespaarmogelijk-
heden vind ik zo leuk dat ik energiecoach 
voor de gemeente Ouder-Amstel ben 
geworden..

 
6.  Aan welk lid van De Windvogel wil jij 

eventueel het stokje van deze rubriek 
overdragen? 
Misschien is er een lid dat iets kan ver-
tellen over energieopslag in batterijen. 
Hebben we straks allemaal zo’n ding in 
huis? Of gaat het eerder in de richting 
van een forse batterij per woonbuurt?

✱  De Windvogel is een coöperatie voor  
en door burgers met als doel samen de  
productie van duurzame energie in  
Nederland te bevorderen. Wij ontwik-
kelen, plaatsen en exploiteren zelf onze 
windturbines en zonnevelden;

✱  Wind op land is momenteel de meest 
rendabele vorm van duurzame energie  
en levert veel schone energie zonder 
CO2-uitstoot op. Een windmolen is binnen 
een paar jaar terugverdiend. Energetisch 
is een windmolen al in drie tot zes maan-
den terugverdiend; 

✱  Waar mogelijk combineren we wind- 
molens met zonnevelden om zo het 
elektriciteitsnet optimaal te benutten en 
jaarrond energie te leveren;

✱  Onze windmolens zijn voor en door burgers 
gebouwd, en ontstaan als initiatief uit 
de samenleving. Burgers hebben direct 
eigendom en zeggenschap over de eigen 
geproduceerde energie;

✱  De opbrengsten zetten wij duurzaam  
en sociaal in via buurtprojecten in de  
omgeving. De windmolens zijn een 
vliegwiel voor verdere lokale duurzame 
ontwikkeling.

Op dit moment heeft de Windvogel: 
✱  Drie eigen windmolens: de Amstelvogel, 

de Appelvogel en de Gouwevogel; 

✱  Drie zonnedaken, net over de Duitse grens 
op het bedrijf Scheuten Solar Mutisol in 
Gelsenkirchen-Schalke, op de Gesendienste  
Stadtwerke in Gelsenkirchen en op een 
manage in Meppen;

✱  Samen met DEE (Stichting Duurzame 
Energieproductie Exloërmond) bouwen 
wij mee met 16 van de 45 windmolens in 
Drentse Monden en Oostermoer; 

✱  Hebben wij een belang in het windpark 
Zeewolde en zonnepark Valgenweg;

✱  Hebben wij met Coöperatie Vlaardings 
Energiecollectief (VEC) twee windmolens 
gebouwd in het Oeverbos bij Vlaardingen.

Met jouw lidmaatschap draag je  
bij aan: 
✱  Het opzetten van nieuwe windmolens, 

batterijsystemen en zonnevelden, bijvoor-
beeld in de gemeentes Utrecht en Amster-
dam; 

✱  Het ondersteunen van lokale energie- 
coöperaties; 

✱  Investeringen in buurtprojecten zoals de 
renovatie van speeltuin Kinderparadijs 
in 2e Exloërmond en investeringen in de 
lokale natuur, zoals in het Oeverbos in 
Vlaardingen; 

✱  Het mogelijk maken van de productie van 
duurzame energie met inspraak en mede- 
eigenaarschap van burgers in Nederland! 

Waarom wieker jij mee? 
Leden vertellen het zelf. 
Windvanger Marion Kiewik 
beantwoordt deze keer 
onze vragen voor deze 
rubriek.

Wieker  
mee met  
De Windvogel
De Windvogel heeft op dit moment 
meer dan 3400 leden. Waarom 
zou jij daar ook één van moeten 
worden? Wij zetten de belangrijkste 
voordelen op een rij:

Wieker mee en sluit je aan bij  
De Windvogel via www.windvogel.nl. 
Het lidmaatschap is eenmalig  
50 euro met de mogelijkheid om  
direct te participeren voor € 1.000,-. 
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“Zeker! Ik vind het nog steeds heel belangrijk  
 dat meer jongeren lid worden van De Wind- 
  vogel. De groep jonge mensen die zich  

bij ons aansluit groeit wel, maar het zouden er nog 
veel meer moeten zijn”, zegt Michiel over dit  
streven dat hij twee jaar geleden als kersvers  
bestuurslid in de Windvaan liet optekenen. 
Het betrekken van jongeren heeft wel meer  
voeten in de aarde dan hij had verwacht, geeft  
de jongste bestuurder van De Windvogel eerlijk  
toe. “En dat geldt ook voor andere projecten:  
wij kunnen het als bestuur niet alleen. Ik wil dan 
ook heel graag alle leden, jong en oud, oproepen 
om ons te helpen.” 

Redactieraad
Michiel benadrukt dat vrijwilligerswerk voor De 
Windvogel geen zeeën van tijd hoeft te kosten. 
“Het is jammer dat dit het beeld is, want niets is 
minder waar. We zoeken bijvoorbeeld nog leden 
voor de redactieraad van De Windvaan. Dat is 
twee keer per jaar zo’n twee à drie uur. En komen- 
de zaterdag staan Martien en ik met twee Wind- 
vogelleden op een duurzame markt in Duiven- 
drecht. Zo hebben we meer activiteiten die echt  
te overzien zijn.”

AmstelbatterEi
Zelf is hij meer tijd kwijt aan het bestuurswerk 
van De Windvogel, maar de combinatie met zijn 
theoretische onderzoek bevalt nog goed. Michiel: 
“Ik ben er destijds ingestapt om ook praktisch 
een bijdrage aan de energietransitie te kunnen 
leveren. Eigenlijk een beetje tot mijn verrassing, 
werd ik binnen het bestuur het aanspreekpunt 
voor de batterijopslag naast De Amstelvogel.” 
Lachend: “Hoe praktisch wil je het hebben? Het 
regelen van de paneldiscussie over batterijopslag 
ruim twee jaar geleden was mijn eerste wapen-
feit als bestuurslid. En hoeveel verder zijn we nu! 
Kjell Schippers en ik hebben samen met Michiel 
Roelofs en Michiel Wildschut van Emmett Green 
deze oktober de oprichtingsovereenkomst van de 
AmstelbatterEi getekend. Nu nog de accu plaatsen 
en dan is de cirkel rond.” 

Boek
Zijn onderzoek naar de historische wortels van de 
huidige energietransitie, zit met het verschijnen 
van zijn proefschrift zomer volgend jaar in de 
eindfase. Opvallend is dat hij daarin steeds vaker 
overeenkomsten ziet tussen besluiten van toen en 
keuzes die De Windvogel nu maakt, zegt Michiel. 

“Ik onderzoek de rol die partijen in de oliesector 
in milieudebatten hebben gespeeld. Wat blijkt? Zij  
gingen differentiëren in verschillende energie- 
vormen. Precies hetzelfde als we nu bij De Wind-
vogel doen! Naast wind als onze core business 
verbreden we ons blikveld naar zonnestroom en 
energieopslag.” De publieksversie van de studie 
van Michiel en collega-wetenschappers ligt naar 
verwachting eind 2025 in de boekhandels. “Het 
idee is dat we in het boek de geschiedenis van de 
energietransitie van alle kanten belichten en men-
sen in deze historie meenemen”, zegt Michiel die 
een academische achtergrond in de geschiedenis 
en filosofie heeft. “In mijn onderzoek kijk  
ik naar de invloed van de oliesector op de ont-
wikkeling van kernenergie tussen 1945 en 1986, 
maar ook de andere studies komen in het boek 
aan bod. Ik ben wel een van de hoofdauteurs, dus 
voorlopig heb ik na mijn promotie mijn handen 
vol aan deze uitgave.” 

Adviesraad
Ondertussen volgen ook binnen De Windvogel 
ontwikkelingen zich in hoog tempo op, zegt de 
Utrechter terugkomend op zijn rol in het bestuur. 
“Er zijn steeds meer lokale coöperaties die bij ons 
aankloppen om samen coöperatief te ontwikke-
len. Daar zijn we vanzelfsprekend heel blij mee, 
maar om alles goed te plannen, blijft een uitda-
ging. Veel afspraken zijn overdag. Dat is lastig als 
vrijwilliger met een baan.” Door de drukte blijven 
een aantal lange termijnonderwerpen liggen. Tot 
spijt van Michiel. “Ook nu wil ik graag een be-
roep doen op de leden. De Windvogel heeft een 
adviesraad nodig die zich richt op ontwikkelingen 
op langere termijn, waar wij als bestuur niet aan 
toekomen. Volgens mij zit er heel veel expertise 
bij de leden die we nu onbenut laten. Dat vind ik 
echt heel  
zonde.” Als bestuurslid heeft Michiel de ambitie 
om nog meer batterijprojecten voor De Windvogel 
in de toekomst te helpen realiseren. “Bij elke  
turbine een batterij? Wie weet! Er komt steeds 
meer vraag naar. Ik wil graag verkennen wat nog 
meer mogelijk is als het gaat om energieopslag.”■

Michiel Bron | Bestuurslid Windvogel 

“  Ik wil graag  
verkennen  
wat nog meer 
mogelijk is als 
het gaat om 
energieopslag”IN
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“Iedereen is van harte welkom in 
Maastricht om de verdediging van 
mijn proefschrift bij te wonen!”, 
zegt Michiel Bron lachend. Hij 
verwacht komende zomer zijn 
promotieonderzoek af te ronden. 
De promovendus werd in 2021 
bestuurslid van De Windvogel en  
dat bevalt naar eigen zeggen 
goed. “We bereiken veel, maar 
vanzelfsprekend kunnen sommige 
dingen beter. Hiervoor hebben we 
onze leden hard nodig!”

Kun jij wat betekenen voor de Windvogel? Als lid van  
de advies- of redactieraad bijvoorbeeld? Of wil je ons 
helpen publieksactiviteiten tot een succes te maken?  
Mail Michiel! michiel.bron@windvogel.nl   

Michiel Bron voor zijn 
onderzoek op bezoek bij een 
oude olieschalie raffinaderij  
in Estland.
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samen mede-eigenaar 
van 31.176 panelen op 
zonnepark Valgenweg 

Eemsdelta Energiek & De Windvogel:
De geschiedenis van de business 

 case rond zonnepark Valgenweg 
begint vier jaar geleden met een 

idealistische wethouder in Delfzijl. “Hij 
wilde inwoners betrekken bij de ontwik-
keling van energieprojecten door hen  
ook een aandeel te geven”, blikt Groninger  
Willem Schaap terug. “Met zeven lokale 
energiecoöperaties hebben wij ons 
verenigd in Eemdelta Energiek om de 
gesprekken aan te gaan. Het zijn maar 
kleine dorpjes hier. We begrepen al snel 
dat het realiseren van lokaal eigendom 
alleen haalbaar is als we het samen 
oppakken.”

Coöperatieve ontwikkeling
Na een aantal gesprekken, onder meer 
met de Groninger Energiekoepel (GrEK) 
die inwoners van de provincie onder-
steunt bij het opwekken van duurzame 
energie, viel het besluit om de exploitatie 
over te laten aan een coöperatieve ont-
wikkelaar. Willem: “Achteraf gezien geen 

wijze beslissing. De ontwikkelaar heeft 
wel ons aandeel overgenomen, maar 
hield ons daarna slecht op de hoogte. 
Bovendien maakten de bestuurders veel 
kosten zonder resultaat te bereiken.”
En zo kon het gebeuren dat begin dit jaar 
het provinciale fonds ‘Het nieuwe doen’ 

tot verrassing van de coöperaties leeg 
was en de financiële borgstelling onder 
het lokale aandeel dreigde weg te vallen. 
Willem: “Dat hoorden we net voor de 
Provinciale Statenverkiezingen. De on- 
zekerheid was groot. Welke partijen 
zouden de nieuwe Gedeputeerde Staten 
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Tussen het dorp Borgsweer en chemiepark Delfzijl  
ligt zonnepark Valgenweg. Na een stroeve start met  
een coöperatieve ontwikkelaar, is het lokale eigendom  
nu veiliggesteld. “Vooral dankzij De Windvogel”, zegt  
Willem Schaap van Eemsdelta Energiek. “Bij ons was  
het vertrouwen in de business case verloren. Kjell en  
Frank doken er met kennis van zaken in met als resultaat  
dat we een aandeel van 33,3% in burgerhanden  
behouden.” 

Willem Schaap 
“ Het zijn maar kleine dorpjes hier. 
We begrepen al snel dat het 
realiseren van lokaal eigendom 
alleen haalbaar is als we het 
samen oppakken”
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vormen? Zou het fonds weer worden 
gevuld? Voor zeven kleine energie- 
coöperaties was dit een te groot risico. 
Later hebben we overigens wel een  
lening via dit fonds kunnen afsluiten.” 

Constructief
Siward Zomer van Energie Samen bracht 
Eemsdelta Energiek en De Windvogel bij 
elkaar. “Ik kijk met een goed gevoel terug 
op die eerste ontmoeting met Willem en 
de andere mensen van Eemsdelta Ener-
giek. Het gesprek was echt constructief” 
zegt Kjell Schippers. “Zoals we altijd 
doen, hebben we eerst kennis met elkaar 

gemaakt. Wat is precies de vraag? Wat is 
de situatie? Wat denkt de lokale partner 
bij ons te kunnen halen? Kennis? Geld? 
Het is belangrijk om eerst een mogelijke 
samenwerking te ontleden, voordat je 
met elkaar aan de slag gaat”, vervolgt het 
bestuurslid van De Windvogel. “Verder 
hebben penningmeester Frank Schoen-
makers en ik natuurlijk ook bekeken hoe 
het project past in onze portfolio. Behalve 
wind, wil De Windvogel ook investeren in 
zon, dus in dat opzicht was er een prima 
match. Wat betreft natuurontwikkeling 
sloot het zonnepark iets minder goed 
aan. Vier jaar geleden was dit nog niet 
zo’n groot onderwerp als nu.” 

Rammelende berekeningen
Al snel viel binnen het bestuur van De 
Windvogel het besluit om de samen-
werking met Eemsdelta Energiek aan 

te gaan. “Als het financieel haalbaar 
is, voelen wij de morele plicht om te 
voorkomen dat lokaal eigendom verloren 
gaat”, zegt Kjell. Andere aandeelhouders 
in het project aan de Valgenweg zijn het 
fotovoltaïsche bedrijf WIRCON, dat het 
zonnepark heeft gerealiseerd en grond- 
eigenaar Groningen Seaports. 
“Het was geen gemakkelijke case”, klinkt 
het verder. “De kosten van de coöperatieve 
projectontwikkelaar drukken zwaar op 
de exploitatie. Daarbij was het lastig om 
van deze partij volledige informatie over 
de business case te krijgen. Hun oor-
spronkelijke berekeningen rammelden 
aan alle kanten. Gelukkig hebben we 
uiteindelijk alle juridische en financiële 
kaders kunnen doorgronden.” 

Een derde lokaal eigendom
We doen mee omdat het project staat  
als een huis, benadrukt het Windvogel- 
bestuurslid. “Zo is het een voordeel dat 
we een lokaal aandeel van 33,3% kunnen 
verwerven. Eerder was 25% afgesproken,  
maar partner Eneco is vlak voor de 
financial close uit het project gestapt. 
Door deze opzegging kregen Eemsdelta 
Energiek en De Windvogel de kans om 
het eigen aandeel te vergroten. Verder 
gaan we voor een optimaal rendement 
de lening uit het fonds ‘Het nieuwe doen’ 
vroegtijdig aflossen.”
Door de hoge aanvangskosten zal het 
rendement van zonnepark Valgenweg 
eerder onder dan boven de vijf procent 
liggen. Dat neemt niet weg dat het  
17 hectare grote project volgens Kjell 
absoluut rendabel is.

Broodje-Aapverhalen
Financieel hebben Eemsdelta Energiek 
en De Windvogel afgesproken dat de 
zeven Groninger energiecoöperaties 80% 
van het burgeraandeel overnemen voor 
een coöperatieve en reële prijs.  
De Windvogel houdt een aandeel van 
20%. “Bij elkaar een vijfde van 33,3%, 
dus ruim 6,5% van het volledige park”, 
verduidelijkt Kjell. 

Maar los van de voorfinanciering zijn de 
lokale coöperaties vooral heel blij met de 

expertise die De Windvogel heeft inge-
bracht, zegt Willem Schaap. “Wij hebben 
niet de kennis om zo’n business case te 
beoordelen. Je ziet veel getallen en je 
hoort in je omgeving een boel broodje- 
Aapverhalen. Kjell en Frank hebben de  
financiële consequenties inzichtelijk 
voor ons gemaakt, waarna we met ver-
trouwen durfden in te stappen.”
Nadat het voor Groninger Seaports en 
WIRCON duidelijk was dat De Windvogel 
zou aanschuiven, verliep de samen-
werking heel soepel, vult Kjell aan. “De 
Windvogel heeft inmiddels een mooi 
trackrecord opgebouwd en is voor dit 
soort grote partijen een bekende speler. 
Zij weten dat wij met kennis van zaken 
aan de onderhandelingstafel zitten.”

Feestelijke opening
Zonnepark Valgenweg is 19 oktober  
officieel geopend. Hoewel het weer 
koud, nat en winderig was zoals vaker 
in Noordoost-Groningen, was het onder 
de stevige tent prima toeven, volgens 
Willem. “WIRCON had oorspronkelijk 
dertig relaties uitgenodigd, onder wie de 
initiatiefnemers en de bedrijven die het 
systeem hebben aangelegd. Wij hebben  
voorgesteld om ook omwonenden, be- 
sturen van de energiecoöperaties en 
mensen van de gemeente uit te nodigen.” 
Kjell: “Er kwam letterlijk een buslading  
ambtenaren op bezoek.” Willem, lachend: 
“Klopt! Toevallig wilden onze contact-
personen bij de gemeente die dag met 
ons afspreken. ‘Kom dan gezellig naar de 
Valgenweg’, hebben we toen gezegd. Al 
met al waren er zeker zestig mensen.” 

Buffer
De stroom die de in totaal 31.176 zonne-
panelen opwekken is volledig bestemd 
voor het chemiepark Delfzijl ten noorden 
van het dorp Borgsweer. Veel weerstand 
van bewoners is er niet geweest, zegt de 

bestuurder van Eemsdelta Energiek des-
gevraagd. “Het park is een buffer tussen 
het dorp en de chemische industrie.  
Voor de Valgenweg komt een dijk om de 
panelen aan het zicht van de dorpsbe-
woners te onttrekken. Bovendien zijn de 
mensen van Borgsweer wel wat gewend 
als het gaat om de opwek van duurzame 

energie: er staan hier al flink wat wind-
turbines. Daarbij is de relatie met de  
initiatiefnemers goed. Groninger 
Seaports heeft een paar jaar terug de 
verduurzaming van de dorpskerk nog 
betaald.” ■

Kjell Schippers
“ Gelukkig hebben we uiteindelijk 
alle juridische en financiële  
kaders kunnen doorgronden”

Willem Schaap
“ Los van de voorfinanciering zijn 
de lokale coöperaties vooral  
heel blij met de expertise die  
De Windvogel heeft ingebracht”

Willem Schaap
“ De relatie met de initiatief- 
nemers goed. Groninger  
Seaports heeft een paar jaar 
terug de verduurzaming van  
de dorpskerk nog betaald”

▲   Links Willem Schaap en rechts 
Kjell Schippers.

▲   Ruim zestig mensen bezochten 
19 oktober de feestelijke opening 
van Zonnepark Valgenweg.

Kjell Schippers 
“Ik kijk met een goed gevoel terug 
op die eerste ontmoeting met 
Eemsdelta Energiek. Het gesprek 
was echt constructief”

Zonnepark Valgenweg 
Zonnepark Valgenweg ligt in het noordoosten van 
Nederland, in de provincie Groningen. De bouw van  
het zonnepark duurde vijf maanden. In totaal zijn er 
31.176 zonnepanelen (17,5 MWp) geplaatst, die jaarlijks 
zo’n 17 gigawattuur elektriciteit leveren en bijdragen  
aan een CO2-besparing van minimaal 8.750 ton.
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